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فرهنگی

تارا بهبهانی:
بچه ها در 
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را هم یاد 

می گیرند و 
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در سن بلوغ 
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احساسات، 
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تغییراتی 

که در خلق 
و خویشان 
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می گیرد را 
با کشیدن 

فکرهایشان 
روی کاغذ 

تعدیل کنند 
و از فشارهای 

روانی شان 
کاسته شده و 

آرام شوند

و همراهی پـــدر و مادر و فامیـــل بچه هایی 
بیان کـــرد کـــه در این نمایشـــگاه شـــرکت 

داشـــتند و باعث اســـتمرار آن شدند . 

موضوع نمایشگاه
او در پاســـخ بـــه ایـــن ســـؤال کـــه آیـــا برای 
نمایشـــگاه ها موضـــوع تعییـــن می کنیـــد، 
گفـــت: »بله هـــر ســـال در شـــهریورماه من 
یک موضوع انتخاب می کنـــم تا تعداد قابل 
توجهـــی کار برایش انجـــام داد. بـــا بچه ها 
صحبـــت می کنـــم و جنبه هـــای مختلـــف 
موضـــوع ســـنجیده می شـــود، بعـــد بچه ها 
بـــا رنـــگ روغـــن، آبرنـــگ، اکریلیـــک و کلاژ 
فکرهایشـــان را روی بـــوم می آورنـــد. وقتی 
موضوع واحدی برای نمایشـــگاه است مثل 
موضوع امســـال یعنی از رویا تـــا حقیقت، از 
جنبه هـــای مختلف قابل ســـنجش اســـت 
و در ایـــن نمایشـــگاه خواســـتم بچه هـــا بـــا 
نقاشـــی ها به تحقـــق رویایشـــان برســـند. 
نقاشـــی هایی که کـــودکان برای نمایشـــگاه 
می کشـــند بســـته بـــه ســـن و دغدغه های 
ذهنی شان متفاوت اســـت. من تلاشم این 
بـــوده در این ســـال ها با نقاشـــی خلاقیت 
را در کـــودکان پرورش بدهـــم. ما کپی کاری 

نکردیـــم. همـــه آن چیـــزی کـــه روی بـــوم 
نقاشـــی می رود، از ناخودآگاه بچه ها می آید، 
من تمـــام ســـعی و تلاشـــم ایـــن بـــوده که 

فکرهایشـــان را بکشند.
و  فکـــر  ن  کشـــید ن  یـــا جر ر  د بچه هـــا 
ایده هایشـــان نقاشـــی را هم یـــاد می گیرند 
و ایـــن مخصوصـــاً در ســـن بلوغ بـــه بچه ها 
کمـــک می کنـــد تـــا قلیـــان احساســـات، 
تنش ها و تغییراتی که در خلق و خویشـــان 
صورت می گیرد را با کشـــیدن فکرهایشـــان 
روی کاغـــذ تعدیـــل کننـــد و از فشـــارهای 
روانی شـــان کاســـته شـــده و آرام شـــوند.« 

حضور کمرنگ پسران
شـــاگردان بهبهانـــی کـــه در این نمایشـــگاه 
حضـــور دارنـــد هـــم دختـــر هســـتند و هم 
پســـر امـــا او می گویـــد متأســـفانه در طـــول 
23 ســـالی کـــه مدرس نقاشـــی کـــودکان و 
نوجوانان اســـت، بـــدون اغراق 50 شـــاگرد 
پســـر از بین 850 شـــاگردی که در این مدت 
داشـــته و بیش از 85 درصد شاگردهای من 
دختـــر بودنـــد چـــون خانواده ها بـــه اینکه 
پســـرها به دنبال هنر برونـــد، بها نمی دهند 
مخصوصـــاً نقاشـــی. همـــان تعـــداد کمـــی 
که بـــه کلاس نقاشـــی آمدند خیلـــی نتایج 

خوبـــی در شـــغلی کـــه انتخـــاب کردند به 
دســـت آوردند. بـــه عنوان مثال شـــاگردانم 
که بـــه دنبال معمـــاری و طلاســـازی رفتند، 
طرح هایـــی کـــه می زننـــد، بی نظیر اســـت 
و ایـــن طرح ها ســـاخته شـــده. متأســـفانه 
نقاشی برای پســـرها زیرساختی برای شغلی 
که انتخاب کردند، نشـــده اســـت. نقاشـــی 
در خانواده هایی که پســـر دارنـــد در اولویت 
ســـوم اســـت و برای آن هزینه نمی کنند اما 
بـــرای دخترها ایـــن طـــور نیســـت و تعداد 
قبولی هـــای دختـــر در دانشـــگاه از پســـران 
بیشـــتر اســـت. خانواده هایی که پسر دارند 
نقاشـــی را حرفه جـــدی تلقـــی نمی کنند و 
معتقدنـــد درآمدزایـــی لازم را برای پســـران 
ندارد که به نظر من تفکر اشـــتباهی است.«

 
افزایش عواید فروش نمایشگاه

این اســـتاد نقاشـــی دربـــاره عواید حاصل 
از فـــروش آثـــار نمایشـــگاه محـــک گفت: 
 430 نقاشـــی ها  فـــروش  از  »پارســـال 

میلیـــون تومـــان بـــه دســـت آمـــد. 
قاعـــده قیمت گـــذاری را پـــدر 

و مـــادرهــــای شـاگـردانـــــم 
گــذاشتـــنـــــد و مــــــن در 

روایت یک سنت نیکوکاری 18 ساله از یک نمایشگاه نقاشی

 رویاهایی که برای کودکان سرطانی
معجزه می کند

قیمت گـــذاری هیـــچ نقشـــی نداشـــتم. 
پارســـال قیمت پایه کارها 300 هـــزار تومان 
بـــود و مـــا 66 اثر داشـــتیم که بایـــد حدود 
20 میلیـــون تومـــان جمـــع می کردیـــم اما 
قاعده این شـــد از چند ســـال پیش متوجه 
شـــدیم که گاه مخاطب یک اثر را خریداری 
می کند امـــا آن را با خـــود نمی بـــرد و اجازه 
می دهـــد که اثـــر بـــار دیگر فروخته شـــود. 
بـــه ایـــن ترتیـــب گاه یـــک اثـــر چندیـــن بار 
خریـــد و فروش شـــده و به همیـــن دلیل با 
وجود اینکه نقاشـــی ها دارای قیمت پایینی 
هســـتند، فـــروش نهایـــی نمایشـــگاه بالا 
می رود. این مســـأله تصمیم من نبود بلکه 
انتخاب مـــردم بود که به این شـــکل با این 
نمایشـــگاه برخـــورد کنند. رقمـــی که جمع 
می شود، شـــبیه یک معجزه است همیشه 
روز اول نمایشگاه که تمام می شود، نگرانم 
چـــون آمار فروش نـــدارم و محک بعد از دو 
روز حســـاب ها را بررسی می کند. آدم هایی 
کـــه هر ســـال می آیند تحت تأثیر شـــرایط و 
صحبت ها قـــرار می گیرند هم کســـانی که 
غریبه هســـتند و هم افرادی که از بستگان 

شـــاگردانم هستند.«
او درباره اینکه آیا این کار خودجوش اســـت 
و از جایی حمایت می شـــود، اظهار داشت: 
»در طـــول این 18 ســـال خودم بـــه تنهایی 
این نمایشـــگاه را برای محـــک برگزار کردم، 
از طراحی پوستر و بست زدن پشت تابلوها 
تـــا حمل و نقـــل تابلوهـــا برای نمایشـــگاه 
محک، تمام پروسه ای که برای نمایشگاه 
طی می شـــود را شـــخصاً بدون حمایت از 

جایی انجام دادم.«
  

تأثیرات نمایشگاه روی کودکان
او بـــه تأثیرات جدی این نمایشـــگاه روی 
کـــودکان اشـــاره کـــرد و گفـــت: »وقتی 
کودکان می بینند هنر و ایده شـــان به 

عمل رســـیده و یک فعالیت اقتصادی است 
کـــه برای فکـــر و هنرشـــان پـــول می دهند، 
بـــر اعتماد بـــه نفس کـــودکان بـــی نهایت 
تأثیرگـــذار اســـت و اینکـــه بـــه آنهـــا گفتـــه 
می شـــود چرا بـــه ایـــن دســـته از کـــودکان 
کمک می شـــود و پوســـتر این نمایشـــگاه را 
بـــه مدرســـه می برند یـــک مبلغ بـــرای هنر 
نقاشی و محک هستند که مثل حلقه های 
یـــک زنجیـــر بهم متصـــل هســـتند، همین 
تأثیرگذاری هـــای جزئی که روی شـــاگردانم 
دیـــدم، برایم کافی اســـت. شـــاگردانی دارم 
کـــه ایـــران نیســـتند و مبلغ این نمایشـــگاه 
هســـتند و هر ســـال برای من می نویســـند 
کـــه لوحی کـــه محک بـــه آنهـــا داده، چقدر 
در زندگی شـــان تأثیر گذاشـــته است چون 
محک همیشه در مراسمی در روز افتتاحیه 
بـــرای تشـــکر از بچه ها بـــه آنها لـــوح تقدیر 
می دهد که به آنها احســـاس شـــعف و غرور 
می دهد و حس می کنند نتیجه کارشـــان را 
به صورت رسمی دیدند. شـــاگردانم در این 

نمایشـــگاه از 6 تا 20 ســـال هستند.«
او دربـــاره اینکـــه بـــرای آینده این نمایشـــگاه 
تصمیم جدیدی دارد، گفت: »من خیلی فکر 
کردم که این نمایشـــگاه را در ابعاد وسیع تری 
برگزار کنـــم چون این کار پتانســـیل عظیمی 
نیـــاز دارد ولـــی بـــا توجـــه بـــه اینکـــه خودم 
6-5ســـال اســـت که درگیر ســـرطان هستم، 
تنهایـــی از عهـــده کاری بزرگ تـــر برنمـــی آیم 
و نیاز به یک شـــورای سیاســـتگذاری اســـت 
تـــا بتـــوان آن را در ابعـــاد وســـیع تر برگـــزار 
کرد.« نمایشـــگاه نقاشـــی هنرجویان کودک 
و نوجـــوان 28 و 29 فروردیـــن ســـاعت 4 تـــا 
8 بعـــد از ظهـــر در مؤسســـه محـــک واقع در 
میدان اقدسیه- ابتدای بزرگراه ارتش- سه راه 
ازگل- بلـــوار شـــهید مـــژدی- بلـــوار محـــک، 
ســـاختمان یادمان میتراســـادات میرباقری 

برگزار می شـــود.

شـــاگردان تـــارا بهبهانی– نقـــاش و مدرس هنر– به رســـم 18 ســـال گذشـــته دور هم جمع می شـــوند تا آنچه از رویاهایشـــان 
 در ذهـــن نقـــش کرده انـــد، روی کاغذ بـــا نقاشـــی و  در یک نمایشـــگاه به نفع کـــودکان ســـرطانی محک به نمایـــش گذارند . 
69 هنرمنـــد کودک و نوجوان رویاهایشـــان را  برای اعلام مهربانی و همدلی، با دوســـتان هم ســـن و ســـال مبتلا به ســـرطان 

خود در نمایشـــگاه »رویـــا تا حقیقت« به تصویر کشـــیدند.

گزارش

سعیده احسانی راد

روزنامه نگار

تارا بهبهانـــی مدرس این کـــودکان هنرمند 
دربـــاره ســـابقه این نمایشـــگاه بـــه »ایران« 
گفت: »ســـابقه برگـــزاری این نمایشـــگاه ها 
بـــه 18 ســـال پیـــش برمی گـــردد. اولیـــن 
نمایشـــگاه ســـال 85 در گالـــری شـــیرین 
بـــا 16 هنرمنـــد برگـــزار شـــد و موضـــوع آن 
کفـــش بـــود. بـــا عوایـــد حاصـــل از فروش 
آثار نمایشـــگاه بیش از هـــزار جفت کفش 
خریـــداری کرده و در نقـــاط دورافتاده ایران 
به بشـــرویه اســـتان خراســـان و شـــهرهای 
مـــرزی غربـــی فرســـتادیم. او ادامـــه داد: 
»زمانـــی که نمایشـــگاه اول برگزار شـــد، 23 
ســـالم بود و به نسبت بالا رفتن سنم تعداد 
شاگردانم هم بیشتر شد و این تلنگری شد 
تـــا در دو دوره بعدی، عواید نمایشـــگاه را به 
مؤسســـه بهنام دهش پور اهدا کنیم. پس 
از آن جذب مؤسســـه محک شدم و با توجه 
به آشـــنایی با فعالیت های ایـــن مجموعه، 
همـــه نمایشـــگاه ها را در آن محـــل برگـــزار 
کـــرده و تمامـــی فروش آثـــار را بـــه کودکان 
ســـرطانی اهدا کردیم. برگزاری نمایشـــگاه 
در این مجموعه باعث می شـــود افرادی که 
به نمایشـــگاه آمـــده یا کودکانی کـــه از طرف 
مدرســـه به دیدن آثار می آیند، بـــا درد و رنج 
بیماران ســـرطانی و والدین آنها آشنا شوند 
و بـــه آنها کمـــک کنند، بنابراین نمایشـــگاه 

جنبه اطلاع رســـانی هـــم دارد.
 

نقش کودکان در کارهای 
انسان دوستانه

بهبهانـــی دربـــاره اینکه چـــرا کـــودکان را به 
ایـــن امر انسان دوســـتانه ســـوق داده، بیان 
کـــرد: »بچه هایی کـــه در نمایشـــگاه حضور 
دارنـــد، در رنـــج ســـنی بیمـــاران ســـرطانی 
محـــک هســـتند، این از چنـــد جهت نکات 
قابـــل توجهـــی داشـــت؛ اینکه بچه هـــا یاد 
بگیرند به هم ســـن و سال هایشـــان کمک 
کننـــد و اگـــر الان خودشـــان در شـــرایط 
ســـلامتی خوبی بـــوده و از یک رفاه نســـبی 
برخوردار هســـتند، دقیقاً همزمان دوســـت 
هم سن شان که بیمار اســـت، چه شرایطی 
را تحمل می کند. این نمایشـــگاه 18 ســـال 
اســـت کـــه در آخریـــن پنجشـــنبه و جمعه 
فروردین اســـتمرار پیدا کرده است و تبدیل 
به یک سنت شده اســـت. تعداد شاگردانم 
به مـــرور زمـــان اضافـــه شـــد و تأثیرگذاری 
داســـتان هایی که از این نمایشـــگاه بیرون 
آمـــد، بازتاب پیـــدا کـــرد. شـــاگردهایی که 
در ایـــن نمایشـــگاه بودند بسیاری شـــان از 
ایـــران رفتنـــد ولـــی قلب شـــان بـــرای این 
نمایشـــگاه می تپد. نوشـــته هایی کـــه برای 
مـــن می فرســـتند، نشـــان از تأثیـــرات آن 
نمایشـــگاه در طولانـــی مـــدت بـــوده که در 

ســـال های بعـــد می بینیم .
بهبهانی نکته مهم این نمایشگاه را همدلی 

دومیـــن جشـــنواره ملـــی عودنـــوازی قشـــم امـــروز پنجشـــنبه 28 
فروردین مـــاه بـــه پایـــان می رســـد؛ رویـــدادی هنـــری که توانســـت 
در همـــان ابتـــدای کار جوانان بســـیاری را از گوشـــه و کنار شـــهرها 
و روســـتاهای کشـــورمان بـــا خـــود همراه کنـــد و در یـــک همنوازی 
خودمانی، ســـاعاتی خوش، میهمان مردمان با صفای جنوب ایران 
باشـــند. به گفته داوران این دوره از جشنواره، با وجود آنکه وقفه ای 
نســـبتاً طولانی برای بهتر دیده شـــدن و شـــنیده شـــدن این ساز به 
وجـــود آمد، اما جوانان مســـتعدی هســـتند که با هنرنمایی شـــان 

می تـــوان بـــه آینده این ســـاز امیـــدوار بود.
امـــا در بخش اجراهـــای صحنه ای به مانند هر شـــب 9 اجـــرا در بخش 
تک نـــوازی و گروه نـــوازی روی صحنه رفت که با اســـتقبال خوبی همراه 
بود. رونیکا توکلی فرد، شـــرکت کننده در بخش تک نوازی و از شاگردان 
حســـین بهروزی نیا، جشـــنواره ملی عود نوازی را فرصتی مناســـب برای 
دیدار با اســـتادان و نوازندگان این ســـاز می داند که همچنین با شـــیوه 

نوازندگی شـــرکت کنندگان جشنواره هم آشـــنا تر خواهند شد.
رحمان مؤمنـــی، دیگر شـــرکت کننده در بخش تک نوازی از شـــهر 
اصفهان که تحصیلکرده هنرســـتان موسیقی است، اظهار می کند: 
»بـــرای حفظ این ســـاز باید در کنار تکنیک هـــا و مقام های قدیمی، 
از تکنیک هـــای نویـــن هم بهره برد تا ســـبک تازه ای خلق شـــود و از 
این طریق در ســـطح جهانی بیشـــتر دیده شـــویم.« میثم آلبوعلی 
عباســـی، شـــرکت کننده خوزســـتانی کـــه از شـــاگردان عبدالزهرا 
فلاح پـــور اســـت، می گوید:»پـــدرم نوازنده عـــود اســـت و از کودکی 
علاقه منـــد بـــه این ســـاز بـــوده ام و به همســـن و ســـالان خـــود که 
نوازنده عود هســـتند پیشـــنهاد می کنم در این جشـــنواره شـــرکت 

کنند و بیشـــتر دیده شوند.«
مجاهـــد عبدالهـــی، شـــرکت کننده بندرعباســـی و از شـــاگردان 
مرتضی کریمی اســـت. او درباره نقش جشـــنواره ملـــی عودنوازی در 

معرفی این ســـاز می گوید:»عود،  ســـازی اســـت که کمتـــر به مردم 
معرفی شـــده اســـت و برگـــزاری این جشـــنواره و حضـــور نوازندگان 
ســـاز عود از مناطق مختلف کشـــور، موجب شـــده ایـــن نوازندگان 
با شـــیوه نواختن یکدیگر بیشتر آشنا شـــوند و این امر در استقبال 
شـــرکت کننده دور دوم بســـیار تأثیرگذار بود و امیدوارم این رویداد 

هنری همچنان تداوم داشـــته باشـــد.«
 

استقبال کم نظیر در یک کمپین موسیقایی
بهنام ابوالقاسم کیوریتور کمپین # با_ســـازت_بیا درباره این کمپین 
بیـــان کرد:»با ســـازت بیا از ایده های رضا موســـوی، مدیـــر هنری این 
جشـــنواره اســـت و در این باره صحبت هایی مطرح شـــد و برنامه به 
این صورت بود که با ایجاد یک اســـتیج کوچـــک در بیرون از محوطه 
یکـــی از مراکز خریـــد جزیره، هـــر نوازنده با هـــر توانایی کـــه دارد به 
ایـــن کمپین بپیوندد و ســـاز بنوازد و طی چند شـــبی کـــه این برنامه 
برگزار شـــد، اســـتقبال بســـیار خوب بود و نوازنده های بسیاری به ما 
پیوســـتند.« این نوازنـــده می افزاید:»موســـیقی حد و مـــرزی ندارد و 
موجب ارتباط مردم و فرهنگ ها با یکدیگر اســـت.« سجاد خراسانی 
که ســـاکن قشم اســـت و در کنار کمپین »با ســـازت بیا« فروشندگی 
می کنـــد، درباره این کمپین می گوید:»این کمپیـــن اتفاق خوبی بود 
و حـــس و حال خوبـــی را هم به مـــردم منتقل کرد. البته موســـیقی 

خیابانی در جزیره رواج دارد.«
آزاده غفاری از مســـافران جزیره است و ساکن مشهد که در این باره 
می گویـــد:»در شـــهر مـــا محدودیت هایی وجـــود دارد و موســـیقی 
خیابانی کمتر به گوش می رســـد و این اتفاق برایمان بســـیار جالب 
و قابل توجه بـــود.« ابراهیم بالاپژوه، دیگر مســـافر جزیره که مدیر 
شـــهر کتاب مشـــهد اســـت، می گوید:»هدف این کمپین ایجاد پل 
ارتباطی بین اقـــوام ایرانی با ســـازهای مختلف ایرانی اســـت. البته 
قبل از قشـــم در شـــهرهای دیگـــر چون یـــزد، تبریز، اهـــواز و حتی 
مشـــهد این کمپیـــن ایجاد شـــده بود و یـــک دورهمـــی و همنوازی 
اســـت و هر کســـی که علاقه مند به موسیقی اســـت و توانایی هایی 
دارد، روی اســـتیج می آید و هنرنمایی می کند. بنابراین نیاز اســـت 
ایـــن نوع اجراهای خیابانی برای مردم بیشـــتر ارائه شـــود چرا که در 
روحیـــه مردم بســـیار تأثیرگذار اســـت و به همین خاطـــر از عوامل 

برگزارکننده این جشـــنواره تشـــکر می کنم.«

برش

ژن خوب نقاشی
تارا بهبهانی فرزند اســـتاد طاها بهبهانی نقاشـــی را از 5 ســـالگی در آتلیه پدرش 
آغاز کرد و ســـفالگری و مجسمه ســـازی را نزد مادرش، مهین تابان آموخت. تارا 
با جســـت وجویی در میان گذشته رنگین و فضاهای سرشـــار از نور و روشنایی 
خاطرات کودکی ســـرزمین پدری را با رنگ های امروز بازنمایی می کند.  کویرها، 
رودها، دشـــت ها، خورشـــید پر فروغ، زلالی آب چشـــمه ها و تمامی درخشش 
و جـــلای رنگ هـــای این ســـرزمین جادویـــی بهانه هـــای او برای خلـــق آثارش 
می باشـــند. تارا هنر و ریاضی را درکنار هم آموخت و توانست با مقالاتی همچون 
هندســـه در هنر، تأثیر هندسه در هنر فلزکاری ایران و تجزیه و تحلیل نقش بال 
در هنر ایران، پیوند زیبایی بین هنر و ریاضی ایجاد کند. او کارشناســـی ارشـــد را 
در رشـــته پژوهش هنر با درجه عالی در دانشـــگاه آزاد به پایان رساند و مدت 18 
سال اســـت که صرفاً به تدریس نقاشـــی به کودکان و نوجوانان مشغول است. 
او بـــا 850 کودک و نوجـــوان در زمینه خلاقیت هنری کار کرده اســـت که نتیجه 
آن برگزاری نمایشـــگاه های متعددی برای آنهاســـت. آثار تارا در نمایشـــگاه های 

خارج از ایران توانســـته موقعیت مناســـبی برای او ایجاد کند.

شوق نسل جوان و آینده روشن یک ساز ملی

فؤاد توحیدی، پژوهشـــگر موســـیقی 
اقـــوام، از میهمانـــان شـــب دوم این 
جشـــنواره بود که درباره ایـــن دوره از 
جشنواره بیان کرد: »موسیقی، رفتار 
آدمی اســـت و هر گاه شـــرایط زندگی 
متفاوت شـــود، رفتار آدمی هم تغییر 
می کند. بنابراین نباید توقع داشـــت 
موســـیقی گذشـــته همچنان پابرجا 
باشـــد، چـــرا کـــه رفتارها بر اســـاس 
شـــرایط تغییـــر کـــرده اســـت. البته 
در موســـیقی نواحـــی ایـــران اصالت 
حـــرف اول را می زنـــد، بنابرایـــن در 
کنار نوآوری ها، بایســـتی از اصالت ها 
هم صیانت کنیم. البته در جشنواره 
عود نوازی ســـازهای مختلفی در کنار 
عـــود قـــرار گرفتنـــد و بـــرای جوانان 

جذاب بـــود و از نگاه مـــن این اتفاق 
می توانـــد موجـــب آشـــتی ســـازها با 
یکدیگـــر شـــود.« دبیـــر هفدهمین 
جشـــنواره موســـیقی نواحـــی ایران 
دربـــاره حضـــور داوران خارجـــی در 

این دوره از جشـــنواره گفت:»حضور 
ه  یـــد د بیشـــتر  ر  د ن  ا ور ا د یـــن  ا

شـــدن ایـــن جشـــنواره قطعـــاً 

داوران  از  یکـــی  کریمـــی  مرتضـــی 
دومین جشـــنواره ملی عود نـــوازی در 
گفت و گو بـــا »ایـــران« دربـــاره جایگاه 
ایـــن جشـــنواره در بیـــن رویدادهـــای 
موســـیقی بیـــان کرد:»اولیـــن دوره 
جشـــنواره ملـــی عودنوازی بـــه عنوان 
یکی از جشـــنواره های تخصصی ســـاز 
عود سال گذشـــته برگزار شد. جالب 
اســـت بدانید پیـــش از ایـــن رویدادی 
تخصصی برای این ســـاز شکل نگرفته 
بـــود و ایـــن اتفـــاق دلگرمی بســـیاری 
بـــرای نوازنـــدگان و ســـازندگان ایـــن 
ســـاز بود. اما نکتـــه مهم تـــداوم این 
جشـــنواره در معرفـــی بهتر و بیشـــتر 
ســـاز عود اســـت تا از ایـــن طریق این 
ســـاز به آن جایگاهی که شایســـته آن 
اســـت، دســـت یابـــد. این جشـــنواره 
باید مانند جشـــنواره موســـیقی فجر 
یا جشـــنواره ملـــی موســـیقی جوان، 
پرقدرت تـــر برگزار شـــود و تـــداوم آن 
موجـــب می شـــود ایـــن رویـــداد ملی 
بـــه یـــک جشـــنواره معتبـــر ماننـــد 
جشـــنواره هایی کـــه در کشـــورهای 
عربی برگزار می شـــود، تبدیل و حتی 
در ســـطح بین المللی هم دیده شـــود 

و میزبـــان هنرمندانـــی از کشـــورهای 
مختلف باشـــد.«

نسل جوان و مستعد عود نواز
او معیارهای اصلی خـــود را برای داوری 
این جشـــنواره، نســـل امروز موسیقی 
عنـــوان کـــرد و در ادامـــه گفت:»بـــه 
عنـــوان یـــک نوازنـــده، معیار مـــن در 
ایـــن جشـــنواره حضـــور جوان هایـــی 
اســـت کـــه در این جشـــنواره شـــرکت 
می کننـــد؛ جوان هایـــی که بـــه تازگی 
بـــه عرصه هنر و این رشـــته هنری ورود 
پیـــدا کرده انـــد و نوازندگـــی می کنند و 
برگـــزاری چنین جشـــنواره هایی برای 
آنهـــا انگیزه بســـیاری خواهد بـــود. در 
واقـــع ایـــن جشـــنواره بســـتری بـــرای 
معرفی این جوانان و هنرشـــان اســـت 
تـــا در ایـــن عرصـــه بتوانند خـــود را به 
خوبـــی معرفی کنند و هنرشـــان دیده 
شـــود و نگاه خوبی هم به آینده داشته 
باشـــند. بنابرایـــن بـــه هـــر میـــزان به 
این جشـــنواره پرداخته شـــود، جوانان 
دلگرم تـــر خواهنـــد شـــد و نوازندگان 
این ســـاز هدفمند تـــر به مســـیر خود 
ادامه می دهند و بـــه دنبال آن، جایگاه 

ســـاز عود در ایران هم شـــناخته شده تر 
خواهد شـــد.« این نوازنده درباره سطح 
نوازندگـــی شـــرکت کنندگان ایـــن دوره 
از جشـــنواره اظهار کـــرد:»در ایـــن دوره 
هـــم ماننـــد دور اول، شـــرکت کنندگان 
خوبـــی حضـــور پیـــدا کرده انـــد و ایـــن 
موضـــوع بســـیار امیدوارکننده اســـت. 
بیشـــتر شـــرکت کنندگان از نسل جوان 
هســـتند؛ نوازندگانی خوب و با استعداد 
و خـــلاق کـــه در ســـطح قابـــل توجهی 
ســـاز می نوازنـــد. نکتـــه دیگـــر اینکـــه 
ایـــن نوازندگان جـــوان اســـتانداردهای 
نوازندگـــی را به خوبی رعایـــت کرده اند. 
به یاد دارم ســـال ها قبل شیوه نوازندگی 
نوازنـــدگان ســـاز عود ماننـــد نواختن تار 
یا ســـه تار بود اما در حال حاضر شـــیوه 
نوازندگـــی آنها تغییر کرده اســـت. البته 
فضای مجـــازی و دسترســـی بـــه دنیای 
ارتباطـــات هـــم در ایـــن زمینـــه بی تأثیر 
نبـــوده و موجب شـــده نســـل امـــروز با 
اســـتانداردهای روز دنیـــا حرکت کند.«

یـــش  صحبت ها مـــه  ادا در  یمـــی  کر
ر  د قبـــل  ل  ســـا  2 0 ود  حـــد « : گفت
صـــر  نا د  ه یـــا ند ز ی  ت ها کنســـر ر تو
و ســـاز  عبداللهـــی شـــرکت داشـــتم 

می نواختـــم. آن زمان کمتر کســـی این 
ســـاز را می شـــناخت. البته کســـانی هم 
که با این ســـاز آشـــنایی داشتند، مدعی 
بودنـــد عـــود یک ســـاز عربی اســـت اما 
در حـــال حاضـــر تعـــداد نوازنده هـــای 
عـــود افزایش پیدا کرده اســـت و شـــاید 
باورتـــان نشـــود شـــرکت کنندگانی در 
این جشـــنواره حضور پیـــدا کرده اند که 
شاید به ذهنمان نرســـد این ساز در این 

مناطـــق هـــم نواختـــه می شـــود.«
ملـــی  جشـــنواره  دوره  دومیـــن  داور 
عود نوازی در پایان بیان کرد:»به کســـانی 
کـــه علاقه منـــد بـــه یادگیـــری ســـاز عود 
هســـتند، پیشـــنهاد می کنم حتمـــاً این 
ســـاز را اصولی بیاموزند. در واقع آموزش 
این ســـاز را با الگوهـــا و کتاب های معتبر 
آغـــاز کنند. بـــه طورمثال ممکن اســـت 
علاقه مندان به آموختن این ساز افرادی 
را الگـــوی خـــود قـــرار دهند که خـــود آن 
شـــخص شـــاید نوازنـــده تـــار یا ســـه تار 
باشد و بر این اســـاس، انگشت گذاری ها 
و اســـتایل نوازندگی هم بر مبنای آن تار و 
سه تار باشـــد. بنابراین ضرورت دارد این 
ســـاز را اصولی تـــر و با الگوهای شـــناخته 

شـــده بیاموزند.

تأثیرگذار اســـت. نوازنده هـــا و داوران 
این جشـــنواره بـــا مقام هـــای عربی و 
ترکی آشنا هســـتند اما حضور داوران 
خارجـــی بـــر اهمیـــت این جشـــنواره 

می افزایـــد.«

 او در پایـــان اظهـــار کرد:»بـــه نظر من 
جشـــنواره عود نوازی ابتدای راه اســـت 
و باید چند ســـال دیگر به مســـیر خود 
ادامـــه دهـــد تـــا ســـطح عود نـــوازی ما 
ارتقـــا یابـــد به ایـــن علت که به ســـبب 
وقفـــه تاریخی، نســـبت به کشـــورهای 
عربـــی و همچنیـــن ترکیـــه ضعیف تـــر 
هستیم و حدوداً 20 ســـال است که در 
این ســـاز رشـــد داشـــته ایم و قبل تر از 
آن دســـتان مان خالی بـــود. اما امروزه 
با تدریـــس این ســـاز در مراکـــز علمی 
و دانشـــگاهی، عود نـــوازی ایران رشـــد 
کرده اســـت و اگر بخواهیم در این ساز 
پیشـــرفت کنیم و در سطح بین المللی 
دیده شـــویم بایـــد با مقام هـــای اصیل 

خودمان این مســـیر را طـــی کنیم.«

گزارش »ایران« از اختتامیه جشنواره ملی عودنوازی قشم

گزارش

نداسیجانی

روزنامه نگار

تداوم یک رویداد ملی

جشنواره عود نوازی راه درازی در پیش دارد

پیش از این 
رویدادی 
تخصصی 
برای این 

ساز شکل 
نگرفته بود 
و این اتفاق 

دلگرمی 
بسیاری برای 

نوازندگان و 
سازندگان 

این ساز بود. 
اما نکته مهم 

تداوم این 
جشنواره در 
معرفی بهتر 

و بیشتر ساز 
عود است


